

Internal Memo

مذكرة داخلية

Date

ا**ئتارىخ :2022/9/27** التاريخ

الإشارة: ق م/ 23 /2022

المحترمين

السادة / ادارة عمليات السوق والمراقبة

ص . ب/ 22114

(فاكس/ 44319233)

الدوحة - قطر

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته وبعد،

الموضوع: وكالة الفيتشا تؤكد تصنيف الدولي الإسلامي عند درجة "-A" مع نظرة مستقرة

أعلن الدولي الإسلامي أن وكالة "فيتش" للتصنيفات الإئتمانية أكدت على تصنيف جهة الإصدار طويل الأجل للبنك عند درجة "-A"مع نظرة مستقبلية مستقرة وهومايؤشر على المركز المالي القوي للبنك ونجاحه في التلاؤم مع ظروف السوق .

(مرفق لكم البيان نص الصحفى الكامل (عربي /انجليزي)

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام ،،،

رئيس القطاع المالي حسام خطاب

نسخة للسادة:

- شركة قطر للإيداع المركزي للأوراق المالية

- هيئة قطر للأسواق المالية - ادارة الأوراق المالية وشؤون الإصدار



Press Release

Date: 27 September 2022

- Fitch Ratings has affirmed QIIB's Long-Term Issuer Default Rating (IDR) at "A-" with a Stable Outlook.
- Dr. Al-Shaibei: The high ratings enjoyed by QIIB are a reflection of the strength of the local banking sector.

QIIB announced that Fitch Ratings has affirmed the bank's Long-Term Issuer Default Rating (IDR) at "A-"with a stable outlook, based on a number of positive indicators that the bank's financial position enjoy.

In its report, which was published by Fitch Ratings on its affirmation of QIIB rating, the agency noted, "The bank Long-Term Issuer rating at "A-" with a stable outlook has been affirmed based on a number of reasons related to the bank and its indicators, or the environment in which it operates, foremost of which is the strong possibility of potential government support, if needed".

Especially since the Qatari authorities have a strong propensity to support domestic banks, irrespective of their size or ownership, they also have a strong ability to do so, as indicated in the sovereign rating (AA-/Stable), as well as substantial net foreign assets and revenue, which enable it to provide various forms of support, if necessary.

Fitch indicated that QIIB is also benefiting from an enhanced operating environment represented in the rise in hydrocarbon prices. The FIFA World Cup Qatar 2022 raises the demand for business in the private sector, in addition to the improving business sentiment that underpins this trend.

Fitch noted: "QIIB is characterised by the quality of assets, sufficient core capital, and stable financing and liquidity. The strong Islamic deposit privilege also supports the bank's funding profile, which largely consists of local retail deposits with a very low reliance on external funding which also lower than peers. The bank accounts for about 12% market share of the

Islamic bank's assets. Liquidity is supported by a large stock of liquid assets."

Fitch explained that "QIIB's profitability metrics are stronger than its direct peers' owing to its high margins and good cost management, and the bank has a very strong financing reserve at 130%coverage of stage "3" financing"

The Fitch report highlighted the high degree obtained by QIIB in the field of environmental, social and institutional governance structure, "the ESG credit relevance is a score of '3', which indicates the ESG issues are credit-neutral or have only a minimal credit impact on the entity, either due to their nature or the way in which are being managed by QIIB".

Commenting on Fitch Ratings' affirmation of QIIB rating, Chief Executive Officer, Dr Abdulbasit Ahmed al-Shaibei said, "This distinguished rating confirms the fact that QIIB continues to make progress in its performance and results. In fact, our high credit ratings are a reflection of the strength of the local banking sector, which is considered one of the strongest banking sectors – both at the regional and international levels.

He noted, "The points mentioned in the Fitch report on QIIB's rating have many strengths on which we rely. We are working to consolidate them through our interim and strategic plans in a way that enhances returns for our shareholders and meets the aspirations of customers of all segments."

QIIB CEO stressed, "The most important points that we have focused on recently in our strategy is improving operational efficiency by enhancing the role of technology and relying on digital services within the framework of a comprehensive transformation that we have succeeded in implementing in record time. We continue to work to enhance success in this aspect and other aspects in line with the best international standards adopted in the banking sector."

Dr Al-Shaibei expressed his confidence that "QIIB will continue its upward march with respect to various indicators, taking advantage of all positive factors in the markets, and following strict standards in the field of market risk assessment, while encouraging pioneering initiatives in the field of innovation and development in order to maintain QIIB's leadership."



بیان صحفی:

الدوحة: 27 سبتمبر 2022

وكالة "فيتش للتصنيف الائتماني تثبت تصنيف الدولي الإسلامي عن جهة الإصدار طويل الأجل للبنك عند درجة "-A"مع نظرة مستقبلية مستقرة"

د.الشيبي: التصنيفات المرتفعة التي يحظى بها الدولي الإسلامي هي انعكاس لقوة لقطاع المصرفي المحلي

أعلن الدولي الإسلامي أن وكالة فيتش للتصنيف الائتماني ثبتت تصنيف البنك عن جهة الإصدار طويل الأجل عند درجة ''-A" مع نظرة مستقبلة مستقرة، مستندة إلى جملة من المؤشرات الإيجابية التي يتمتع بها المركز المالي للبنك.

وأكدت الوكالة في تقريرها الذي نشرته حول تثبيتها لتصنيف الدولي الإسلامي: "إن تصنيف البنك عند درجة "-A" مع نظرة مستقبلية مستقرة يستند إلى جملة من الأسباب المتعلقة بالبنك ومؤشراته ،أو بالبيئة التي يعمل فيها ،و في مقدمتها الاحتمالية القوية للدعم الحكومي عند الحاجة، خصوصاً وأن دولة قطر لديها ملاءة عالية مع تصنيف سيادي مرتفع عند درجة (AA)، فضلاً عن الاحتياطيات المالية الكبيرة ،ما يجعلها قادرة تقديم مختلف أشكال الدعم عن اللزوم.

وأشارت فيتش إلى "أن البنك يستفيد أيضا من بيئة تشغيل معززة تتمثل في ارتفاع أسعار المواد الهيدر وكربونية، كما أن بطولة كأس العالم 2022 ترفع الطلب على الأعمال في القطاع الخاص، علاوة على أن معنويات الأعمال تدعم هذا الاتجاه".

ونوهت فيتش: " إلى إن الدولي الإسلامي يتميز بجودة الأصول ورأس المال الأساسي الكافي والتمويل و السيولة المستقرة، كما يدعم امتياز الودائع الإسلامية القوي ملف البنك التمويلي، والذي يتكون إلى حد كبير من ودائع التجزئة المحلية مع نسبة اعتماد منخفض جدا مقارنة بالسوق على التمويل الخارجي، ويملك البنك نحو 12٪ من أصول البنوك الإسلامية المحلية "

وأوضحت فيتش بأن " مقاييس الربحية لدى الدولي الإسلامي أقوى من نظرائه المباشرين بسبب هو امش الربح العالية والمزايا الجيدة، كما يقوي مركز البنك تعزيز إدارة التكلفة مع التحسن في بيئة التشغيل منذ عام 2021 ، كما يحتفظ البنك بنسب عاليه من المخصصات تبلغ 130% من التمويلات غير المنتظمة ".

وأضاء تقرير فيتش على التصنيف الجيد التي حصل عليه الدولي الإسلامي في مجال الحوكمة البيئية والاجتماعية والمؤسسية "ESG" عند درجة" 3 " وهو ما يدل على الأمور المتربطة بتطبيقات الحوكمة البيئة والإجتماعية والمؤسسية لها تأثير إئتماني محايد او ضئيل على اعمال البنك وذلك لطبيعتها او طريقة إدارتها من قبل البنك.

وصرح د. عبد الباسط أحمد الشيبي الرئيس التنفيذي للبنك تعليقا على تصنيف وكالة فيتش قائلاً: " هذا التصنيف المتميز يؤكد حقيقة مواصلة الدولي الإسلامي تحقيق التقدم في أدائه ونتائجه مؤشراته ، وفي الواقع فإن تصنيفاتنا الائتمانية المرتفعة هي انعكاس لقوة لقطاع المصرفي المحلي، الذي يعتبر من أقوى القطاعات المصرفية على الصعيدين الإقليمي و الدولي".

وأضاف: " إن النقاط التي أوردها تقرير وكالة فيتش حول تصنيف الدولي الإسلامي فيها الكثير من عوامل القوة التي نستند إليها ،ونعمل على ترسيخها من خلال خططنا المرحلية والاستراتيجية وبما يعزز العوائد للمساهمين ويلبي تطلعات العملاء على اختلاف شرائحهم".

وأكد الرئيس التنفيذي للدولي الإسلامي:" إن أهم النقاط التي ركزنا عليها مؤخراً في عملنا هو تعزيز الكفاءة التشغيلية عن طريق تعزيز دور التكنولوجيا والاعتماد على الخدمات الرقمية في إطار تحوّل شامل نجحنا في تنفيذه في وقت قياسي، ونحن نتابع العمل على تعزيز النجاح في هذا الجانب وغيره من الجوانب ،وفق أفضل المعايير العالمية المعتمدة في القطاع المصرفي".

وأعرب الرئيس التنفيذي للدولي الإسلامي أخيراً عن ثقته: "بأن البنك سيستمر في مسيرة الصعود بالنسبة لمختلف المؤشرات، مستفيداً من كل العوامل الإيجابية في الأسواق، ومتبعاً معايير صارمة في مجال تقييم مخاطر السوق، مع تشجيع المبادرات الرائدة في مجال الابتكار والتطوير بما يحافظ على ريادة الدولي الإسلامي".
